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  آقای انوشیروانی ماجرای آشنایی شما با 

شهید رئیسی از کجا کلید خورد؟
آشـــنایی مـــن بـــا آیت الله رئیســـی بـــه مقطع 
حضور ایشـــان در آســـتان قدس رضوی و بعد 
از آن به  قوه قضائیـــه برمی گردد. بعد از اینکه 
رئیس جمهـــور شـــدند ارتبـــاط مـــا با ایشـــان 
بیشـــتر شـــد و چند بـــار در مراســـم هایی که 
از ســـوی ســـتاد مبارزه با مـــواد مخـــدر برگزار 
می شـــد و ایشـــان بـــه عنـــوان رئیس جمهور 
حضـــور داشـــتند و بنده هم به عنـــوان رئیس 
فدراســـیون دعـــوت شـــده بـــودم، با ایشـــان 
دیدار داشـــتم. دوبـــار هم در مراســـم تجلیل 
از قهرمانان شـــهید رئیســـی را دیـــدم و درباره 
مســـائل روز ورزش صحبـــت کردیـــم. یکبـــار 
هم که بـــا جامعه ورزش به مناســـبت افطاری 
دیدار داشـــتند باز هـــم با این شـــهید بزرگوار 

دیـــدار کردم.
 

 در این دیدارهایی که داشتید مهم ترین 
شاخصه شهید رئیسی را در چه چیزی 

دیدید؟
شـــاید مهم تریـــن شـــاخصه شـــهید رئیســـی 
توجـــه بـــه کمبودهـــا و مشـــکلات و همچنین 

پیگیری بـــرای رفـــع آنها بود. انســـان بســـیار 
دلســـوزی بودند و هر وقت متوجه می شـــدند 
که در ورزش مشـــکلی وجود دارد، خودشـــان 
پیگیـــر ماجرا می شـــدند و شـــخصاً به موضوع 
ورود می کردند. وقتی متوجه وجود مشـــکلی 
ی  پیگیـــر ی  بـــرا ن  همت شـــا  ، ند می شـــد

مشـــکلات دوچندان می شـــد.
  رویکرد دولت سیزدهم و شخص شهید 

رئیسی به ورزش را چطور دیدید؟
به طـــور کلـــی اعتقـــاد دارم کـــه نســـبت بـــه 
دوره هـــای قبل و رؤســـای جمهـــور قبلی این 
دولـــت بـــه ورزش اهمیت بیشـــتری می داد و 
در واقع ورزش اولویت شـــخص شهید رئیسی 

و همکارانـــش در دولـــت بـــود. این مـــوارد را 
می توان در چند جهت بررســـی کرد و متوجه 
شـــد که دولت ســـیزدهم نگاهش بـــه ورزش 

کاملاً متفـــاوت بود.
  بـــرای بررســـی رویکـــرد دولـــت ســـیزدهم با 
می کنیـــم،  وع  شـــر زیرســـاخت ها  رســـی  بر
حـــوزه  در  اتفاقـــی  چـــه  دولـــت  ایـــن  در 

داد؟ خ  ر ورزشـــی  زیرســـاخت های 
دولت ســـیزدهم در بحث زیرســـاخت ورزش 
خیلی خوب کار کرد و رســـیدگی بـــه امکانات 
ورزشـــی اولویـــت شـــهید رئیســـی بـــود. در 
دولت ســـیزدهم رســـیدگی به اماکن نیمه کاره 
کـــه از دولت هـــای قبـــل بـــه حـــال خـــود رها 
شـــده بودند، ســـرعت گرفت. در بســـیاری از 
اســـتان ها خیلـــی از اماکن ورزشـــی نیمه کاره 
رهـــا مانده بـــود اما با حضور شـــهید رئیســـی 
و در ســـفرهای اســـتانی بـــه ایـــن پروژ ه ها به 
صورت خاص توجه شـــد و خیلـــی زود هم به 

نتیجه رســـید.
ح ساخت ورزشگاه    در این مقطع ایده طر
بزرگ پایتخت از سوی رئیس جمهور هم 

کلید خورد و پیشرفت قابل قبولی نیز 
داشت.

شـــهید رئیســـی برای حل ریشـــه ای مشکلات 
حـــوزه ورزش جدیـــت خاصی داشـــتند. یکی 
از کارهـــای ریشـــه ای کـــه در دولـــت مردمـــی 
رقـــم خـــورد، ایده ســـاخت مجموعه ورزشـــی 
آبرومنـــد در پایتخـــت بـــود. یعنـــی در کنـــار 
تکمیـــل پروژه هـــا ایشـــان برای ســـاخت یک 
مجموعـــه بـــزرگ و آبرومنـــد هم اقـــدام کرد 

از تفکـــر و اراده  نـــگاه نشـــأت گرفته  ایـــن  و 
شـــهید رئیســـی برای رفع ریشـــه ای مشکلات 
ورزشـــی بـــود. مجموعـــه ورزشـــی کـــه قـــرار 
شـــد در تهران ســـاخته شـــود به نظـــرم نقطه 
عطـــف دوره فعالیـــت آیت الله رئیســـی بود و 
قطعـــاً بـــا به ثمر رســـیدن ایـــن پـــروژه تحولی 
بـــزرگ در عرصه زیرســـاخت ورزش ایران رقم 
خواهـــد خورد؛ بـــه خصـــوص در رشـــته های 
توپـــی کـــه می توانند بـــا وجود ایـــن مجموعه 
میزبانی های مهـــم و بین المللـــی را بپذیرند. 
ایـــن اقـــدام حرکت ارزشـــمندی اســـت که به 
هیـــچ عنوان نمی تـــوان از کنار آن به ســـادگی 

عبـــور کرد.

  برگزاری دو دوره مراسم تجلیل از 
قهرمانان می تواند یکی دیگر از نشانه های 

این توجه باشد.
شـــهید رئیســـی در مقطع فعالیت خودشـــان 
در دولـــت ســـیزدهم، دو دوره مراســـم تقدیر 
از قهرمانـــان را برگـــزار کردنـــد کـــه فاصلـــه 
بســـیار کمـــی با هـــم داشـــت.کمتر در ورزش 
ایران ســـابقه داشـــت کـــه در ایـــن فاصله کم 
پـــاداش قهرمانـــان پرداخـــت شـــود. توجـــه 
بـــه کیفیـــت پاداش هـــا، نشـــان از توجـــه به 
معیشـــت قهرمانان از سوی شـــهید رئیسی و 
دولت مردمی داشـــت. یکی دیگـــر از کارهای 
مهـــم در دوره آقـــای رئیســـی تعییـــن مبلـــغ 
پـــاداش قهرمانـــان بود کـــه به نظرم دســـتور 
مهمی بود کـــه فدراســـیون ها را از رودررو قرار 

دادن بـــا قهرمانانـــش نجـــات می دهد.
  علیرضـــا دبیر هم درباره این موضوع صحبت 
کرد معتقد بود ایـــن اتفاق و تصمیم کار بزرگ 

رئیس جمهور شهید برای ورزش ایران بود.
آیین نامـــه قهرمانـــان همیشـــه یـــک معضـــل 
طبـــق  بـــود.  فدراســـیون ها  بـــرای  رگ  بـــز
آیین نامه پرداخـــت پاداش قهرمانان، ســـکه 
را پنـــج میلیـــون تومـــان محاســـبه می کردند 
درحالیکـــه بـــا افزایـــش تـــورم و قیمـــت ارز، 
قیمـــت روز ســـکه متفاوت بـــود و تقریباً چند 
برابر شـــده بـــود و همیـــن باعث شـــده بود تا 
بعـــد از برگزاری مراســـم تقدیـــر از قهرمانان، 
ورزشـــکاران روبـــه روی فدراســـیون ها قـــرار 
بگیرند. این مشـــکل به آقای رئیســـی منتقل 
شـــد و بـــا وجودی کـــه بار مالـــی زیـــادی برای 
دولت داشـــت امـــا پیگیـــر بودند کـــه پاداش 
۵۰ درصـــد قیمـــت روز  قهرمانـــان حداقـــل 
محاســـبه شـــود. حـــالا قهرمانـــان می داننـــد 
کـــه اگـــر آیین نامـــه تعیین کـــرده 50 ســـکه به 
ورزشـــکاران تعلق بگیرند، حداقل 25 ســـکه 
کامل بـــه آنهـــا تعلق می گیـــرد و خیال شـــان 
از ایـــن بابـــت حداقل راحت اســـت. تا قبل از 
دســـتور شـــهید رئیســـی واقعاً این برای همه 
دردســـر شـــده بود و کســـی نمی دانســـت که 
چـــه اتفاقـــی رخ می دهـــد. پـــول پـــاداش در 
اختیـــار فدراســـیون ها قرار می گرفـــت و باید 
به ورزشـــکار توضیح می دادیم کـــه چطور این 

پاداش محاســـبه شـــده است.

رئیس فدراسیون وزنه برداری در گفت و گوی اختصاصی با ایران ورزشی تأکید کرد

ایده ساخت ورزشگاه بزرگ پایتخت نقطه عطف دولت مردمی
توجه به معیشت قهرمانان در دولت سیزدهم شتاب گرفت

 با تمام  با تمام 
مسائلی که در مسائلی که در 
کشور به دلیل کشور به دلیل 

مشکلات مشکلات 
اقتصادی اقتصادی 
و افزایش و افزایش 
تحریم ها تحریم ها 

وجود داشت وجود داشت 
اما همت اما همت 

شهید رئیسی شهید رئیسی 
و دولت و دولت 

سیزدهم بر سیزدهم بر 
این بود که این بود که 

با وجود همه با وجود همه 
مشکلات به مشکلات به 
ورزش توجه ورزش توجه 
ویژه ای شودویژه ای شود

معیشت معیشت 
ورزشکاران در ورزشکاران در 
اولویت بود و اولویت بود و 

شهید رئیسی شهید رئیسی 
اصرار داشتند اصرار داشتند 

که همه که همه 
قهرمانان به قهرمانان به 

بهترین شکل بهترین شکل 
ممکن دیده ممکن دیده 

شوند. شهید شوند. شهید 
رئیسی به همه رئیسی به همه 

نگاه یکسان نگاه یکسان 
داشتند و همه داشتند و همه 

موارد را با هم موارد را با هم 
می دیدندمی دیدند

گفت و گوی اختصاصی

محسن وظیفه
خبر نگار

نشان دادند که حواس شان فقط به 
ح و قهرمانان نامدار نبود. رشته های مطر

شهید رئیســـی و به طور کلی دولت سیزدهم 
بـــرای پیگیـــری امـــور جوانـــان واقعـــاً درایت 
و جدیـــت خاصی داشـــتند. برای برداشـــتن 
ســـنگ از جلوی پای قهرمانـــان و به طور کلی 
جوانان دســـتورات مهم و خوبـــی می دادند. 
درباره ورزشـــکاران ناشنوا هم دســـتور بسیار 
مهمـــی را دادند کـــه البته هنـــوز نمی دانم به 
طـــور کامل بـــه مرحله اجرا رســـیده یـــا نه اما 
با ایـــن دســـتور مشـــکل اشـــتغال قهرمانان 
ایـــن رشـــته حل می شـــد. فکـــر می کنـــم به 

صـــورت لایحـــه بـــه مجلـــس ارائـــه شـــده تا 
مـــدال آوران این فدراســـیون در ســـازمان ها 
و مراکز دولتی اســـتخدام شـــوند. استخدام 
ایـــن قهرمانـــان قـــدم بســـیار مهمی بـــود و 
بـــه نظـــرم پیـــام بســـیار مهمی هم داشـــت. 
مشـــخص بـــود که شـــهید رئیســـی فقـــط به 
فکر رشـــته های مـــدال آور و ورزش های توپی 
مثل فوتبال نیست. شـــهید رئیسی به دنبال 
ایـــن بودند کـــه مـــردم و زندگی مـــردم دچار 
چالـــش نشـــود. مملکـــت مشـــکلات زیادی 
دارد و نیـــاز بـــه یـــک برنامه ریـــزی مـــدون و 
پیگیرانه دارد و این در دولت شـــهید رئیســـی 
در حـــال شـــکل گرفتـــن بـــود که متأســـفانه 
نیمـــه کاره ماند که امیدوارم دولت های بعدی 
بتوانند این راه او را ادامه بدهند. فکر شـــهید 
رئیســـی رفع مشـــکل جوان ایرانی بود؛ حالا 
می خواهد فوتبالیســـت باشـــد یـــا وزنه بردار 
و یـــا کشـــتی گیر، بـــرای او همه در یـــک نگاه 
بودند. اینکه نگاهشـــان به همه یکی باشـــد 
را بـــه خوبـــی پیـــش بردنـــد و فکـــر می کنم 
قهرمانـــان هـــم متوجه این موضوع شـــدند.

  به طور کلی اگر قرار باشد رویکرد دولت 
سیزدهم و شهید رئیسی را نسبت به 

ورزش ارزیابی کنید، چه مواردی را در 
نظر می گیرید؟

برای اینکـــه به طور دقیق و قابـــل فهم  بخواهم 
درباره رویکرد دولت ســـیزدهم نسبت به ورزش 
و کاری که شهید رئیسی در ورزش انجام دادند، 
توضیـــح بدهـــم، باید ایـــن دوره را بـــا دوره های 
قبل قیـــاس کنـــم. وقتـــی ایـــن قیـــاس انجام 
شـــود به نظرم تـــازه اهمیـــت کار آقای رئیســـی 
در عرصـــه ورزش مشـــخص می شـــود. ورزش 

ایـــران تـــا ســـال 87 و 88 بـــه لحاظ 
زیرســـاختی حالش بســـیار خوب 

بـــود و اتفاقات بزرگـــی رخ داد. 
ســـاخت آکادمی ملی المپیک 

و ســـاخت مجموعه ورزشـــی 
در مراکـــز اســـتان ها رشـــد 
بســـیار خوبـــی داشـــت اما 
از ســـال ۸۸ و ۸۹ بـــا توجه 
بـــه تحریم هـــای ظالمانـــه 
تحمیـــل  کشـــور  بـــه  کـــه 

شـــد و افزایـــش نـــرخ تورم 
و افزایـــش قیمـــت ارز اوضاع 

کلـــی کشـــور تحـــت تأثیـــر قرار 
گرفت و در این بیـــن به نظرم ورزش 

نســـبت به بخش های دیگر آسیب 
زیـــادی خـــورد. زیرســـاخت های 

ورزش به طـــور کلی متوقف شـــد 
و  توجـــه به قهرمانـــان و پاداش 

مـــدال آوران مـــورد بی توجهی 
قـــرار گرفـــت ولـــی در دولت 
بـــه  شـــهید رئیســـی توجـــه 

کـــه  مـــواردی  ایـــن  همـــه 
ذکـــر شـــد، شـــتاب خیلی 
خوبـــی گرفت و بـــا تمام 
مشـــکلاتی که در کشـــور 

ت  مشـــکلا لیـــل  د بـــه 
اقتصـــادی و افزایش تحریم ها وجود 

داشـــت امـــا همت شـــهید رئیســـی 
و دولـــت ســـیزدهم بـــر این بـــود که 
با وجـــود همه مشـــکلات بـــه ورزش 

توجـــه ویژه ای شـــود و ما ایـــن را در 
فدراســـیون وزنه بـــرداری دیدیم.

  بودجه ورزش را در دولت 
سیزدهم چطور دیدید؟
مهـــم  اقدامـــات  از  یکـــی 

دولـــت ســـیزدهم توجه 
بـــه بودجـــه ورزش بود 

و در دو سال گذشـــته بودجه ورزش تغییرات 
اساســـی کـــرد. قبـــل از این هم عـــرض کردم 
کـــه افزایش نرخ ارز مشـــکلات زیـــادی را برای 
ورزش بـــه وجـــود آورد. ورزش ریالـــی بودجـــه 
می گیرد امـــا تمام هزینه هایش به دلار اســـت 
و بـــا توجه به افزایش قیمت ارز طبیعی اســـت 
کـــه بودجـــه فدراســـیون ها هم افزایـــش پیدا 
کند. ایـــن هـــم از موضوعاتی بود کـــه مغفول 
مانـــده بـــود اما دولت شـــهید رئیســـی به این 
نکته هـــم توجه ویـــژه ای کرد و رشـــد عجیبی 
را در بودجـــه فدراســـیون ها داشـــتیم. خـــب 
یکـــی از فدراســـیون هایی که از ایـــن تصمیم 

دولت شهید رئیســـی منتفع شد، فدراسیون 
وزنه بـــرداری بـــود کـــه بودجه ما حداقل ســـه 
برابر رشـــد کرد و اگر بخواهیـــم بودجه کمیته 
را هـــم در نظـــر بگیریـــم باید بگویـــم که چهار 
برابر شـــد. البتـــه هنوز هم ایـــن بودجه کفاف 
کار وزنه بـــرداری را نمی دهـــد امـــا واقعیت این 
اســـت که نـــگاه دولـــت ســـیزدهم بـــه ورزش 
بســـیار خوب بـــود امـــا شـــاید ایـــن خیلی به 
چشـــم نیامـــد و دلیـــل آن هـــم بی توجهی در 
دوره هـــای قبل بـــود کـــه کوهی از مشـــکلات 
را بـــه وجـــود آورده بـــود. ببینیـــد وزنه برداری 
یکـــی از رشـــته های مـــدال آور در تاریخ ورزش 
ایـــران بوده و عملکرد ایـــن ورزش به طور کلی 
مشـــخص اســـت اما در 6 الی 7 ســـال گذشته 
هرگـــز این رشـــته حمایـــت نشـــد و در واقع با 
بی توجهی روبه رو شـــد. البته این بی توجهی 
فقط مختـــص وزنه برداری نبـــود و به طور کلی 
دولـــت وقـــت دغدغـــه ورزش را نداشـــت اما 
شـــهید رئیســـی نگاه خوبی به ورزش داشـــت 
و جایـــگاه آن را بـــه خوبـــی درک کـــرده بـــود. 
بنابرایـــن تمـــام تصمیماتی کـــه می گرفت و یا 
دســـتوراتی که می داد به ورزش کمک می کرد.

  توجه به معیشت قهرمانان هم از همین 
جا شکل می گیرد.

معیشت ورزشـــکاران در اولویت بود و شهید 
رئیســـی اصرار داشـــتند که همه قهرمانان به 
بهترین شـــکل ممکن دیده شـــوند. شـــهید 
رئیســـی به همه نگاه یکســـان داشتند و همه 
مـــوارد را بـــا هـــم می دیدنـــد؛ ایشـــان اعتقاد 
داشـــتند در کنار ورزشـــکاران بایـــد به زندگی 
مربیـــان هم توجـــه شـــود. اعتقاد داشـــتند 
بایـــد حـــق مربیانی کـــه شـــبانه روزی در اردو 
هســـتند و نقـــش مهمـــی در موفقیـــت یـــک 
ورزش برعهده دارند هم باید پرداخت شـــود. 
متأســـفانه این موضـــوع در آیین نامه مغفول 
مانـــده بود و ابداً بـــه جایگاه و شـــأن مربیان 
توجهی نشـــده بـــود. درحالی کـــه مربیان ما 
اصـــلاً نمی توانند عـــلاوه بر مربیگری شـــغل 
دیگری داشـــته باشـــند و این موضوع زندگی 
آنهـــا را تحـــت تأثیـــر قـــرار می دهد. حـــالا با 
دستور شـــهید رئیســـی برای تغییر آیین نامه 
پاداش قهرمانان و از آنجایی که ایشـــان برای 
مربیان هم با همان جدیت تأکید داشـــتند، 

این مشـــکل رفع می شـــود.
  یکـــی از مـــواردی کـــه بـــه شـــاخصه شـــهید 
رئیســـی تبدیل شده بود، ســـفرهای استانی 
ایشـــان بود. به برخـــی از اســـتان ها چندین 
بار ســـفر کردند و شـــما هم گفتید که در این 
ســـفرها خیلی از اماکن ورزشی جان گرفتند، 
فکـــر می کنیـــد اگر این ســـفرها نبـــود امکان 

تکمیـــل پروژه ها وجود داشـــت؟
نه به نظرم امکان نداشـــت کـــه بدون انجام این 
ســـفرها اماکن ورزشـــی نیمه کاره تکمیل شـــود. 
در مجموع دولت شـــهید رئیســـی شـــبانه روز به 
دنبـــال رفـــع مشـــکلات و کمبودها بـــود اما آن 
ســـفرها کمک زیادی کرد تا مشکلات و کمبودها 
رفـــع شـــود و من اعتقـــاد دارم کـــه ورزش از این 
ســـفرها بـــه خوبی نفع برد. متأســـفانه مشـــکل 
در کشـــور زیـــاد هســـت و واقعـــاً برای رفـــع این 
مشـــکلات نیاز بـــه یـــک رئیس جمهور بـــود که 
خســـتگی نشناسد و شـــبانه روز پیگیر مشکلات 
باشـــد و با همین پیگیری شـــهید رئیسی خیلی 

از ایـــن موارد رفع شـــد.
  درباره فدراسیون ناشنوایان هم دستوری 

دادند که خیلی اهمیت داشت؛ ایشان 

بـــه بهانـــه هـــزار روز خدمت دولت ســـیزدهم و مرور اقدامـــات رئیس دولت در حـــوزه ورزش این بار به ســـراغ رئیس فدراســـیون وزنه  برداری رفتیـــم تا در گفت و گویی صمیمانه با ســـجاد انوشـــیروانی در 
خصـــوص نقـــش رئیس جمهور شـــهید در حوزه ورزش حرف بزنیم. ســـجاد انوشـــیروانی به عنوان رئیس فدراســـیون وزنه برداری و کســـی که در قامت ورزشـــکار نایـــب قهرمان المپیک شـــده و به عنوان 
ســـرمربی هدایـــت تیم ملـــی وزنه برداری را در المپیک 2016 برعهده داشـــت به اثرگذاری شـــهید رئیســـی در خلـــق اتفاقات خوب بـــرای ورزش ایران تأکید کرد. انوشـــیروانی رئیس جمهور شـــهید را فردی 
پیگیـــر و علاقه منـــد به حوزه ورزش معرفی کرد و از تصمیم ایشـــان برای ســـاخت یک مجموعه ورزشـــی در تهـــران به عنوان نقطه عطـــف عملکرد دولت ســـیزدهم در حوزه ورزش نام برد. انوشـــیروانی که 
ســـال 2012 بـــه مدال نقره المپیک رســـیده بود و در ســـه جایگاه مهم ورزشـــی قرار داشـــته؛ نقش رئیـــس دولت در توجه به قهرمانان و رفع مشـــکلات معیشـــت آنها را بســـیار مهم و قابل تقدیر دانســـت. 
رئیـــس فدراســـیون وزنه بـــرداری در توصیف تصمیم رئیس جمهور شـــهید در حل شـــدن مشـــکل پـــاداش قهرمانان گفـــت: »خیلی مواقع بعـــد از برگزاری مراســـم تقدیـــر از قهرمانان، فدراســـیون ها با 

قهرمانـــان خود رودررو قرار می گرفتند اما این دســـتور شـــهید رئیســـی برای تجدید نظر در محاســـبه قیمت ســـکه، جـــان دوباره ای را بـــه قهرمانان داد.«
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